
انرژی امروزشنبه 13 شهریور 1400  4 سپتامبر 2021   شماره 4885

 آمادگی مجتمع گاز پارس 
جنوبی برای تأمین گاز در فصل سرما

مدیرعامل مجتمــع گاز پارس جنوبی از آمادگی این مجموعه برای تأمین 
گاز مصرفی کشــور در فصل ســرما خبر داد و گفت: تعمیرات اساسی 

پالایشگاه های پارس جنوبی تا اواخر آبان ماه به پایان می رسد. 
به گزارش شانا، هادی هاشم زاده فرهنگ گفت: این مجتمع، بهره بردار ۱۲ پالایشگاه میدان 
مشترک پارس جنوبی است که از این تعداد، تعمیرات اساسی هشت پالایشگاه به پایان رسیده 
است. وی افزود: تعمیرات اساسی چهار پالایشگاه های باقیمانده نیز تا اواخر آبان ماه به پایان 
می رسد. مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی یادآور شد: آمادگی داریم در زمستان، روزانه حدود 

۷۰۰ میلیون مترمکعب گاز مصرفی کشور تأمین کنیم.

معاون وزیر نفت در امور گاز:
پارس جنوبی را باید فراتر از دولت ها دید

معاون وزیر نفت در امور گاز، پارس جنوبی را نماد توسعه کشور دانست و 
گفت: پارس جنوبی را باید فراتر از دولت ها دید.

به گزارش شانا، حسن منتظرتربتی در نشستی که با حضور جواد اوجی، وزیر نفت در منطقه 
ویژه اقتصادی انرژی پارس برگزار شد، با اشاره به پیشرفت این منطقه اقتصادی اظهار کرد: 
پارس جنوبی عصاره همت، تخصص و تعهد همه صنعتگران و دولتمردان کشــور و نمادی 
از توســعه کشور پس از پیروزی انقلاب است که جای غرور دارد.وی به مزیت گاز در کشور 
اشاره کرد و با بیان اینکه امیدواریم ظرفیت پالایشی که در منطقه ویژه پارس ایجاد شده حفظ 
شود، افزود: از همه افرادی که تلاش کردند و این صنعت را برای ما به یادگار گذاشتند قدردانی 
می کنم.مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران واکسیناسیون و حقوق کارکنان نفت را دو دغدغه 
بسیار مهم در شرایط حاضر برشمرد و گفت: امیدواریم این دغدغه ها به زودی برطرف شود و 
واکسیناسیون کارکنان صنعت نفت و خانواده های آنان تا پیش از رسیدن فصل زمستان به پایان 
برسد.تربتی خطاب به وزیر نفت گفت: کارکنان صنعت نفت از حضور شما که در این صنعت 
رشد کردید و از بدنه نفت هستید، خوشحال است و این خوشحالی، سبب خیر، برکت و تلاش 

مضاعف خواهد شود.

معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی اعلام کرد؛
 وابستگی ۵۰ درصدی صنعت پتروشیمی 

به پارس جنوبی
معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی تعداد طرح های فعال صنعت پتروشیمی 
در عســلویه را ۱۹ طرح عنوان کرد و گفــت: ۵۰ درصد تولیدات صنعت 

پتروشیمی وابسته به پارس جنوبی است.
به گزارش شانا، بهزاد محمدی در نشستی که با حضور وزیر نفت در منطقه ویژه اقتصادی 
انرژی پارس برگزار شد، با اشاره به اینکه سهم منطقه ویژه پارس از ظرفیت ۹۰ میلیون تنی 
کنونی تولید صنعت پتروشیمی ۴۵ میلیون تن است، اظهار کرد: عمده محصولات صنعت 
پتروشیمی صادراتی اســت.وی با بیان اینکه خوراک پتروشیمی های مستقر در عسلویه از 
پالایشگاه های گاز و یوتیلیتی صنعت پتروشیمی نیز از مجتمع های مبین و دماوند تأمین می شود، 
افزود: از مجموع ۲۴ مجتمع پتروشیمی مستقر در منطقه عسلویه ۶ مجتمع بر اساس خوراک 
گاز طبیعی کار می کنند.معاون وزیر نفت با بیان اینکه وقتی صحبت از نوسانات گاز در زمستان 
می شود ما به عنوان صنعت پایین دست نگران می شویم، اعلام کرد: هر روز قطعی گاز در صنعت 
پتروشیمی، ۲۰ میلیون دلار کاهش درآمد برای کشور به همراه خواهد داشت. محمدی با اشاره 
به اینکه هم اکنون  ۵۰ طرح توسعه ای فعال در صنعت پتروشیمی داریم که از این تعداد ۱۹ طرح 
در عسلویه است، افزود: ۱۶ طرح از این طرح ها تا پایان سال ۱۴۰۱ به بهره برداری می رسد و 
ظرفیت تولید پتروشیمی در افق ۱۴۰۴ از ۹۰ میلیون تن در سال به ۱۳۶ میلیون تن و درآمد این 

صنعت نیز از ۲۱ میلیارد دلار کنونی به حدود ۳۷ میلیارد دلار می رسد.
وی، ۱۴ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار از درآمد ۲۱ میلیارد دلار کنونی صنعت پتروشــیمی را 

صادراتی دانست و گفت: مهمترین مشکل این صنعت در عسلویه، بحث زمین است.

با توافق  و اعلام پیشین؛
صادرات گاز طبیعی ایران به عراق کاهش یافت

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد که صادرات گاز طبیعی 
ایران به کشور عراق طبق  توافق نامه ای با این کشور و با اعلام قبلی کاهش 

یافته است.
به گزارش شــانا، محمدرضا جولایی در این باره گفت: صادرات گاز طبیعی به کشور عراق 
۳۸ میلیون مترمکعب در روز کاهش یافته است که این کاهش صادرات طبق توافق نامه ای 
۶ ماهه با طرف عراقی انجام شــده است و به بدهی های آنها به ایران ارتباطی ندارد هرچند 
ضرورت وصول بدهی ها همچنان در دستور کار است.وی تصریح کرد: ایران از دو هفته پیش 
این کاهش صادرات را به عراق اعلام کرده بود و براساس توافق نامه این مقدار کاهش صادرات 

تا ۶ ماه ادامه دارد.
براساس این گزارش، طبق توضیحات حسن منتظرتربتی، مدیرعامل شرکت ملی گاز، ایران 
پیــش از این روزانه حدود ۴۰ تا ۴۵ میلیون مترمکعب گاز طبیعی به عراق صادر می کرد که 
بدهی های این کشور به ایران سبب کاهش صادرات گاز طبیعی به عراق در دی ماه پارسال شد.
مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران اما تاکید می کند هرچند بخشی از این بدهی ها 
همچنان پابرجاست اما کاهش صادرات به دلیل بدهی عراق به ایران نبوده و طبق توافق نامه 

با آنها انجام شده است.

سهم ناچیز ایران از توسعه انرژی های تجدیدپذیر
انرژی به ویژه نوع تجدیدپذیر آن، رکن اساسی پیشرفت و توسعه پایدار 
در تمام جنبه های مورد نظر هر کشــوری است. محققان کشور وضعیت 
انرژی های تجدیدپذیر و تأثیر آن در توسعه کشورهای منطقه خاورمیانه و 

شمال آفریقا را بررسی کرده و به سهم ناچیز ما از آن اشاره کرده اند.
طی دهه هفتاد میلادی، تکانه های نفتی همراه با رکود اقتصادی در غرب ســبب شــد تا 
نقش انــرژی در تحولات اقتصادی جایگاه ویژه ای پیدا کند. انرژی به عنوان نیروی محرکه 
تولید، زیربنای اساسی فعالیت های اقتصادی و اجتماعی هر کشوری به شمار می رود. انرژی 
همواره نقش بسیار مهمی در زندگی انسان ها داشته و ازجمله عواملی است که رشد اقتصادی را 
امکان پذیر می کند. بخش قابل توجهی از انرژی مصرفی ما از منابع سوخت فسیلی مانند نفت، 
زغال سنگ و گاز طبیعی تأمین می شود، این در حالی است که میلیون ها سال زمان لازم است تا 
این منابع سوختی جایگزین شوند و بر همین اساس پیش بینی می شود که در آینده ای نه چندان 

دور این منابع به پایان برسند.
به گفته متخصصان، با توجه به اهمیت چنین موضوعی، بسیاری از کشورها تلاش می کنند تا 
با سرمایه گذاری در فناوری های جدید بتوانند از منابع انرژی تجدیدپذیر مانند انرژی خورشیدی، 
انرژی بادی، انرژی آب و حتی انرژی زمین گرمایی که در مقایسه با انرژی های فسیلی آلودگی 
زیست محیطی کمتری را برجا می گذارند، به عنوان منابعی برای تأمین انرژی مورد نیاز خود 
استفاده کنند. انرژی های تجدیدپذیر به عنوان انرژی های پاک و به دوراز آلودگی زیست محیطی 
می توانند در کاهش انتشار گازهای آلاینده همچون دی اکسید کربن و دیگر گازهای گلخانه ای 

نقش مهمی ایفا کنند.
در یک مطالعه علمی پژوهشی که در این رابطه توسط محققان دانشگاه علامه طباطبائی و 
دانشگاه تهران انجام شده، تأثیر مصرف انرژی های تجدیدپذیر بر رشد اقتصادی کشورهای 
منتخب منطقه موسوم به MENA که شامل خاور میانه و شمال آفریقا است، مورد بررسی 
قرار گرفته است.پژوهشگران فوق در این پژوهش، از روش موسوم به مدل رگرسیون برداری 

برای بازه زمانی ۱۹۹۰ تا ۲۰۱۵ میلادی استفاده کرده اند.
نتایج این مطالعه نشان می دهد که میزان انرژی های تولیدشده از منابع تجدیدپذیر بیشترین 
سهم را در توضیح تغییرات رشد اقتصادی کشورهای مورد مطالعه داشته و میزان توضیح دهندگی 
این متغیر در بلندمدت به ۵۶ درصد رسیده است.در این تحقیق، بررسی متوسط سهم مصرف 
انرژی های تجدیدپذیر از کل انرژی ها در طول دوره زمانی مورد بررسی در کشورهای منطقه 
حاکی از این است که کشورهای پاکستان و عربستان با دارا بودن متوسط سهم ۷۰ درصدی 
و ۰.۰۱ درصدی به ترتیب بیشترین و کمترین میزان مصرف انرژی تجدیدپذیر را دارا هستند.

همچنین متوسط سهم انرژی های تجدیدپذیر در این منطقه برابر با ۱۰.۳۶ درصد است و کشور 
ایران با داشتن سهم حدوداً یک درصدی در مصرف انرژی های تجدیدپذیر، رتبه نهم را در اختیار 

دارد که به هیچ عنوان جایگاه مناسبی نیست.
در این خصوص، ساناز کریم پور، پژوهشگر اقتصاد انرژی دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبائی و همکارانش اظهار داشته اند: »نتایج این تحقیق حاکی از تأثیر قابل توجه مصرف 
انرژی های تجدیدپذیر بر رشد اقتصادی کشورهای منتخب منطقه منا بوده است. بنابراین برای 
دستیابی به سطح بالای تولید و رفاه اجتماعی، سیاست گذاری های مناسب در مورد انرژی های 
تجدیدپذیر ضروری است«.به گفته آنان، »در این راستا اعطای مشوق های مالی، ایجاد بستر و 
شرایط مناسب جهت توسعه صنعت انرژی های تجدیدپذیر در کشور و ایجاد صندوق حمایت 

مالی از انرژی تجدیدپذیر توسط دولت، می تواند راهگشا باشد«.
طبق یافته های فوق، با توجه به این که مشکل اصلی فراروی توسعه و به کارگیری انرژی های 
تجدیدپذیر، نیاز بیشتر آن ها به سرمایه گذاری اولیه در مقایسه با سوخت های فسیلی است، 
بنابراین دولت ها می توانند با ایجاد زمینه برای همکاری و حمایت از سرمایه گذاران خصوصی 

بستر مناسب را برای توسعه این انرژی ها فراهم آورند.

وزیر نفت گفت: از هر گونه سرمایه گذاری داخلی اخبار کوتاه 
و خارجی در توســعه میدان های گازی با اولویت 
حفظ و نگهداشت تولید میدان گازی پارس جنوبی 
استقبال می کنیم؛ با ادامه روند کنونی در سال های 

آینده واردکننده گاز می شویم.
به گزارش شــانا، جواد اوجی در نشست مشترک با مدیران 
صنعت نفت در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، با بیان این 
مطلب افزود: تامین سوخت برای زمستان یکی از اولویت های 
کنونی صنعت نفت به شمار می آید و پیش بینی شده است در 

بخش مصرف گاز با افزایش ۱۰ درصدی روبه رو شویم.
وی ابراز امیدواری کرد با بررسی و پیگیری امور، کشور بتواند از 

چالش سوخت زمستانی بدون دردسر عبور کند.
وزیر نفت با بیان اینکه تاکنون اقدام های مطلوبی در صنعت 
پتروشیمی انجام شده و این صنعت، بخش زیادی از نیاز ارزی 
کشــور را در ســال های اخیر تامین کرده است، تصریح کرد: 
معتقدیم صادرات پتروشیمی، نیمه خام فروشی است و انتظار ما از 
این صنعت این است که به توسعه و تکمیل زنجیره ارزش ورود 
کند. اوجی با تأکید بر اهمیت مسئولیت اجتماعی و لزوم توجه به 
این موضوع، افزود: محرومیت زدایی از برنامه های دولت مردمی 

به شمار می آید و خوشبختانه در قانون هم دیده شده است.  
وی گفت: واکسیناسیون کل کارکنان صنعت نفت به طور جدی 
مورد توجه قرار گرفته است و به تازگی به رئیس جمهوری گفتم 

کارکنان صنعت نفت در این موضوع بسیار مظلوم واقع شدند.
وزیــر نفت، کار در صنعت نفت و گاز کشــور را مصداق بارز 
خدمتگزاری دانست و ضمن قدردانی از کارکنان صنعت نفت، 
گفت: نیروی انسانی سرمایه اصلی صنعت نفت است که اگر 
مورد بی مهری قرار گیرند، بهره وری آنان کاهش می یابد؛ به ویژه 

در مناطق عملیاتی.
اوجی ادامه داد: اهل شــعار نیستم و باید بگویم برنامه های 
مطلوبی برای منابع انسانی داریم و ان شاء الله با همراهی مجلس 

شورای اسلامی اتفاق های خوبی در این بخش رقم می خورد.
وزیــر نفت بر اهمیت پــارس جنوبی به عنــوان بزرگترین 
تأمین کننده گاز کشور تأکید کرد و گفت: امیدوارم با تمهیدات 

اندیشیده شده، زمستانی بدون چالش را سپری کنیم.
جواد اوجی همچنین پس از نشست با مدیران صنعت نفت در 
منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس اظهار کرد: خدا را شاکرم که 
نخستین سفر کاری ام به عسلویه به عنوان قطب انرژی و مرکز 

تأمین بیش از ۷۰ درصد گاز کشور، بوده است.
وی ضمن خسته نباشید به کارکنان صنعت نفت، بر اهمیت 
پارس جنوبی در تأمین ســوخت زمستانی تأکید کرد و گفت: 
وضع برداشت از این میدان مشترک و چگونگی تأمین گاز برای 

زمستان در این نشست بررسی شد.
وزیر نفت اظهار امیدواری کرد بر اساس برنامه ریزی انجام شده، 
بتوان با برداشت حداکثری گاز از میدان مشترک پارس جنوبی 

زمستان بدون چالشی را سپری کرد.
اوجی به دغدغه های مطرح شده درباره مسئولیت اجتماعی هم 
اشاره کرد و گفت: تلاشمان این است که مسئولیت اجتماعی را 
به نحو مطلوب در این دولت به ویژه در  منطقه پارس اجرا کنیم.

قول می دهیم اتفاق های خوبی در حوزه فروش 
نفت رقم بخورد

وزیر نفت تهاتر با کالا و سرمایه گذاری را از راه های فروش نفت 
خام ایران در شرایط تحریم اعلام و اظهار کرد: قول می دهیم در 
ماه های آینده اتفاق های خوبی در حوزه فروش نفت رقم بخورد.
جواد اوجی درباره برنامه دولت سیزدهم برای فروش نفت خام و 
دور زدن تحریم ها، اظهار کرد: با ظرفیت موجود در وزارت نفت و 
مجموعه شرکت های تابعه، وجود نیروهای توانمند و متخصص، 
اراده برای فروش نفت و اســتفاده از ظرفیت ها و دستگاه های 
خارج از مجموعه وزارت نفــت، به همراه مجوزهای خوب و 
اختیاراتی که شورای عالی امنیت ملی به وزیر نفت داده است، 
بی شک با برنامه ریزی و اراده محکم در کنار حمایت های دولت، 
قول می دهیم ان شاءالله در ماه های آینده اتفاق های خوبی در 

حوزه فروش نفت رقم بخورد.
وزیر نفت افزود: گرچه پس از تحریم های ظالمانه علیه ایران، 
فروش نفت  کاهش جدی داشته است اما این توان و ظرفیت 
در وزارت نفت وجــود دارد و از راه های آن هم تهاتر با کالا و 
سرمایه گذاری نه تنها در حوزه نفت، بلکه در دیگر بخش ها و 

صنایع است که از آنها بهره می بریم.
 تلاش برای تکمیل مخازن سوخت نیروگاه ها 

و صنایع عمده
اوجی درباره مقدار صادرات فرآورده های نفتی نیز تصریح کرد: 
با توجه به تأمین ســوخت زمستانی به ویژه برای نیروگاه ها در 
فصل زمستان، صادرات فرآورده های نفتی امسال از حدود دو 
ماه پیش به شدت کاهش یافته است تا ان شاءالله بتوانیم ذخایر 
سوخت نیروگاه ها و صنایع را تأمین کنیم. برنامه ما این است و 
همه توانمان را می گذاریم تا مخازن سوخت نیروگاه ها و صنایع 
عمده را تکمیل کنیم، در حالی که کسری گازی هم پیش بینی 
می شود. وی ادامه داد: سال ۹۹ در بعضی از روزهای فصل سرد 
به ویژه در استان های شمال و شمال شرق کشور تا روزانه حدود 
۱۶۰ میلیون مترمکعب هم کسری گاز داشتیم، به همین دلیل 
محدودیت هایی به نیروگاه ها و صنایع عمده داده شد تا بتوانند گاز 
بخش خانگی را که اولویت نخست وزارت نفت و شرکت ملی 

گاز ایران است تأمین کنند.
وزیر نفت تأکید کرد: امســال پیش بینی می کنیم رقم رشد 
مصرف ۸ تا ۱۰ درصد باشــد و در فصل سرد کسری روزانه تا 
۲۰۰ میلیون مترمکعب گاز را هم داشته باشیم، به همین دلیل 
از هفته گذشته که کارمان را به طور رسمی در وزارت نفت آغاز 
کردیم تأمین سوخت زمستانی را با حضور مسئولان شرکت های 
تابع به بحث و بررسی گذاشتیم تا بتوانیم با راهکارهایی فصل 
ســرد را بی دغدغه پشت ســر بگذاریم و گاز بخش خانگی، 

نیروگاه ها و صنایع تأمین شود.
 مصوبه ای برای افزایش ۳۰ درصدی 

کرایه سوخت رسان ها
اوجی با بیان اینکه متأسفانه مقدار کنونی ذخیره سازی های 

موجود در مخازن ســوخت مایع نیروگاه های کشــور نسبت 
به پارســال حدود ۲۵ درصد کمتر است، گفت: در بازه زمانی 
مورد بررسی در سال ۹۹ مقدار ذخیره سوخت مخازن نیروگاهی 
۲.۲ میلیارد لیتر بوده، اما متأسفانه این رقم به ۱.۷ میلیارد لیتر 
رسیده، به همین دلیل تدابیری اندیشیده شده است تا هرچه 
زودتر حدود ۴ هزار دســتگاه تانکر سوخت رسان که از ناوگان 
خارج شــده بودند، بازگردند و هیئت دولت هــم در این باره 
مصوبه ای داشت تا بتوانیم مشــوق هایی برای افزایش کرایه 
همین تانکرهای سوخت رسان در نظر بگیریم، به گونه ای که 
کرایــه آنها حدود ۳۰ درصد افزایش یابد، حتی امکان افزایش 
شمار تانکرهای سوخت رسان برای تأمین سوخت نیروگاه فراهم 
اســت تا به این شکل بتوانیم روزانه ۳۵ میلیون لیتر به مقدار 

سوخت رسانی اضافه کنیم.
وی تصریح کرد: تلاش ما جبران ذخیره سازی های سوخت 
مایع نیروگاه های کشــور است که افزون بر بحث تانکرهای 
سوخت رسان، در بخش بالادســت گاز در پارس جنوبی هم 
تلاش می کنیم ۱۲ تا ۱۴ میلیون مترمکعب به رقم برداشت گاز 
افزوده شود، گرچه مقدار مصرف رشد ۸ درصدی دارد اما به تولید 

گاز آن چنان اضافه نمی شود.
وزیر نفت در پاسخ به این پرسش که امسال در فصل های سرد 
سال امکان قطع گاز طبیعی وجود دارد؟ بیان کرد: همه تلاش 
ما این است که این اتفاق رخ ندهد و چالش های گذشته را هم 

بررسی کردیم تا مردم دچار مشکل نشوند.
ظرفیت خالی در پالایشگاه های گازی

اوجی در ادامه گفت: موضوع دیگر این است که میدان های 
نفت و گاز در طول زمان برداشــت دچار افت فشــار مخزن و 
تولید می شوند. در میدان های نفتی طی یک سال حدود ۲۵۰تا 
۳۰۰ هزار بشــکه افت تولید رخ می دهد و در حالی که اکنون 
روزانه ۱۴۰ میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در پالایشگاه های 
گاز داریم، افت تولید و فشــار میدان هــای گازی واقع در کنار 

پالایشگاه ها سبب ایجاد ظرفیت خالی در آنها شده اند.
وی افزود: اکنون در پالایشگاه های پارس جنوبی روزانه ۴۰ تا 
۶۰ میلیون مترمکعب )معادل بیش از یک فاز پارس جنوبی( و 
در بعضی از پالایشگاه ها مانند پارسیان روزانه ۲۰ تا ۲۵ میلیون 
مترمکعب ظرفیت خالی وجود دارد، برای حفظ سقف تولید و 
حل این مســائل نیاز به سرمایه گذاری و در عین حال حفظ و 

نگهداشت تولید داریم.
وزیر نفت یادآور شــد: از ســویی ســالانه ۴ میلیارد دلار در 
این حوزه ها هزینه یا ســرمایه گذاری می شده اما به دلیل نبود 
سرمایه گذاری در چند سال گذشته افتی شدید در میدان های 

نفت و گاز داشتیم و ظرفیت تولید کاهش یافته است.
ضرورت حفظ و نگهداشت تولید

اوجی در واکنش به این پرســش که اکنون راهکار چیست؟ 
اظهار کرد: یک موضوع بحث سرمایه گذاری است که به سه 
بخش تقسیم می شود؛ عمر تأسیسات، به ویژه عمر تأسیسات 
نفتی ایران که متأسفانه بالای ۵۰ سال دارد، در حالی که معمول 
آن در دنیا ۲۵ ســال است. برای نمونه در شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب ۷۰۰ تا یک میلیارد دلار برای بازسازی و نوسازی 
تأسیسات درخواست شده بود که بخشی از سرمایه گذاری مربوط 

به تعمیرات و بازسازی این زیرساخت هاست.
وی تأکید کرد: بخش دیگر برای حفظ و نگهداشــت تولید 
اســت تا بتوانیم سقف تولید ۴ میلیون بشــکه نفت و یک 
میلیارد مترمکعب گاز طبیعــی در روز را حفظ کنیم و بخش 
سوم ســرمایه گذاری برای توسعه میدان های جدید با اولویت 
میدان های مشترک نفت و گاز است که حجم سرمایه گذاری ها 

هم برای هر سه بخش مشخص شده است.
 نیاز به سرمایه گذاری ۱۵ میلیارد دلاری

 برای حفظ وضع موجود
وزیر نفت ادامه داد: برای حفظ وضع موجود و نگهداشت تولید، 
کارشناسان حداقل ۱۵ میلیارد دلار بودجه برای هزینه پیش بینی 
کرده انــد و برای افزایش تولید و عملیاتی کردن برداشــت از 
میدان های مشترک جدید و توسعه و تکمیل آنها در چهار سال 

حدود ۱۵ تا ۲۰ میلیارد دلار سرمایه پیش بینی می شود.
اوجی گفت: اکنون اولویت حفظ و نگهداشت با در نظر گرفتن 
میدان های مشترک نفت و گاز چه در خشکی و چه در دریاست 
تا حداکثر بهره برداری را از این میدان ها داشته باشیم، البته بعضی 
از آنها قراردادهایی دارند و ظرفیت خوبی در بخش توانمندی 

پیمانکاران و سازندگان کشور وجود دارد که می توان روی آنها 
حساب کرد.

سرمایه گذاری در صنعت از اولویت های وزارت 
نفت است

وزیر نفت تصریح کرد: امیدواریم بخشی از سرمایه مورد نیاز 
برای طرح های توسعه ای نیز از طریق کارگروهی که در زمینه 

اقتصادی در دولت در حال شکل گیری است، تأمین شود.
اوجی با اشــاره به اینکه خوشبختانه در قانون از محصولات 
همین میدان ها برای سرمایه گذاری می توان استفاده کرد، افزود: 
فرض کنید سرمایه گذاری که در این حوزه ها به ویژه میدان های 
مشترک می شود تا ۵۰ درصد درآمدهایشان به سرمایه گذار تعلق 

می گیرد که این موضوع در قانون بودجه هم مشکلی ندارد.
وی ســرمایه گذاری در صنعت نفت را از اولویت های وزارت 
نفت برشمرد و ادامه داد: از توان صندوق توسعه ملی، تسهیلات 
بانکی، اوراق مشارکت و منابع مردمی برای سرمایه گذاری در این 
حوزه که یک سرمایه گذاری جذاب، کم ریسک با بازده بالاست، 
می توان استفاده کرد. بی شک روش ها و الگوهای مختلفی برای 

تشویق سرمایه گذاران به منظور ورود به این حوزه وجود دارد.
استفاده از توان سرمایه گذار خارجی از برنامه های 

وزارت نفت است
وزیر نفت در این زمینه تأکید کرد: استفاده از توان سرمایه گذاران 
خارجی به ویژه کشورهای همراه و همسو با دولت سیزدهم نیز از 

برنامه های اصلی وزارت نفت است.
اوجی در پاسخ به این پرسش که آیا ممکن است قراردادهایی 
که منع قانونی داشته اند مانند مالکیت یک میدان نیز بررسی 
شــود، گفت: میدان های نفت و گاز از انفال هستند و مالکیت 
آنها را به هیچ عنوان نمی توان واگذار کرد، اما می توان به نوعی 
از توان سرمایه گذار خارجی استفاده کرد که در عین حالی که 
مالکیت برای وزارت نفت به نمایندگی از دولت حفظ می شود، 

سرمایه گذار هم بهره خوبی ببرد.
وی درباره تبدیل وضعیت کارکنان قرارداد موقت و ایثارگر و 
حقوق دریافتی کارکنان صنعت نفت اظهار کرد: ابتدا خدمت 
کارکنان خدوم صنعت نفت که طی این دوران به ویژه در شرایط 
ســخت تحریم برای تأمین سوخت زمستانی، تولید و فروش 
نفت و محصولات پتروشیمی که یکی از راه های تأمین درآمد 
ارزی دولت هاست، زحمات زیادی کشیدند، خسته نباشید عرض 

می کنم.
وزیر نفت ادامه داد: بنده فارغ التحصیل دانشکده نفت آبادان 
هستم و در بخش های مختلف بالادست از جمله در دریا و سکو 
کار کرده ام و می دانم که کار در این شرایط بسیار سخت است 

و کم لطفی ها و بی مهری های زیادی هم به آنان شده است.
 تبدیل وضعیت ایثارگران بدون شک

 انجام می شود
اوجی با اشاره به اینکه وزارت نفت ۱۰۳ هزار نیروی حجمی یا 
پیمانکاری، حدود ۳۴ هزار نفر نیروی قرارداد مدت موقت و ۲ هزار 
نفر نیروی قرارداد مدت معین دارد، افزود: در بحث تبدیل وضعیت 
ایثارگران، نزدیک کل مجموعه ایثارگرانی که در دولت هستند ما 
همین مقدار را هم در وزارت نفت داریم، این موضوع تبصره ۲۰ 
قانون است و بی شک مخالفتی با آن نیست و به طور حتم تبدیل 

وضعیت برای نیروهای ایثارگران رقم خواهد خورد.
وی ادامه داد: انجام این موضوع فرآیندی دارد و صحت سنجی 
آن زمان بر خواهد بود، اما امیدواریم و اراده بر این است تا یک 
سال آینده همه نیروهای ایثارگر وزارت نفت در حوزه نیروهای 

پیمانکاری، قراردادهای مدت موقت و مدت معین جذب شوند.
وزیر نفت یکی از برنامه های وزارت نفت را ساماندهی وضع 
نیروهای صنعت نفت دانست و تصریح کرد: امیدواریم ظرف 
دو تا سه هفته آینده بخشی از نیروهای قرارداد مدت موقت را 
به قرارداد مدت معین تبدیل کنیم، بیمه تکمیلی برای این نیروها 

فراهم شده است.
بازگشت وضع حقوق کارکنان به آرامش نسبی

اوجی درباره کارکنان رسمی صنعت نفت نیز گفت: با حمایت 
دکتر رئیسی که جا دارد اینجا از ایشان قدردانی کنم و تلاش های 
شورای عالی امنیت ملی، مجلس شورای اسلامی و نمایندگان 
محترم به ویژه کمیسیون انرژی، وضع حقوق کارکنان رسمی 
صنعت نفت به آرامش نسبی رسیده است و امیدواریم در سال 
آینده هم با ادله ها و برنامه هایی که در این زمینه داریم، مدافع 

خوبی برای حقوق کارکنان صنعت نفت باشیم.

وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه تولید بنزین در کشور 
به شکرانه ساخت پالایشگاه ستاره خلیج فارس بیش از مصرف 
است، اما با این روند مصرف، نگران آینده باید بود، آیا مشکلی 
نخواهیم داشت و برای این موضوع چه باید کرد؟ گفت: صادرات 
فرآورده های نفتی از دو ماه گذشته متوقف شده است و ما هم 
این سیاست را ادامه می دهیم، در بخش بنزین نیز کاهش سطح 
ذخیره سازی های بنزین متوقف شده و در حال افزایش سطح 

ذخیره سازی ها هستیم.
وزیر نفت با بیان اینکه متأســفانه به لحاظ اینکه در بخش 
پالایشی و پتروپالایشگاهی در صنعت نفت سرمایه گذاری شکل 
نگرفته و تقریباً می توان گفت ارقام تولید در حال نزدیک شدن 
به مصرف است، افزود: این نگرانی هم وجود دارد که پس از رفع 
شیوع ویروس همه گیر کرونا بی شک سفرها افزایش می یابد، 
بنابراین این موضوع نیز جزو اولویت ها و برنامه های وزارت نفت 

است.
 تولید سوخت و تأمین خوراک پتروشیمی ها

 با احداث پتروپالایشگاه
اوجی ادامه داد: برای این موضوع می توان ابتدا ظرفیت کنونی 
پالایشگاه های موجود را به لحاظ کمّی و کیفی با اصلاحیه های 
فرآورش که مدنظر است، افزایش داد، پالایشگاه ها هم به نسبت 

درآمد خوبی دارند و حق العمل کار شده اند.
وی به احداث پتروپالایشــگاه ها به منظور تأمین سوخت و 
خوراک صنایع پتروشیمی تأکید کرد و گفت: در دنیا به دنبال 
احداث پالایشــگاه نفــت نمی روند، بلکه در زمینه ســاخت 
پتروپالایشگاه ها سرمایه گذاری می شود که تنها سوخت محور 
نباشند، به گونه ای که توأمان تولید سوخت و خوراک برای صنایع 
پتروشیمی داشته باشد، این مورد نیز جزو اولویت ها و برنامه های 

وزارت نفت برای جلوگیری از خام فروشی است.
وزیر نفت درباره تعداد واحدهای پتروپالایشــی ادامه داد: این 
رقم به سرمایه گذارانی که وارد این حوزه می شوند، بستگی دارد. 
قانون، مشــوق های خوبی را همچون یک تا دو سال مجوز 
تنفس خوراک پس از بهره برداری در نظر گرفته که امتیاز بسیار 
بالایی است. امیدواریم با این مشوق و مشوق های دیگر حداقل 
یک تا دو واحد پتروپالایشگاهی در این دولت ساخته شود و به 

بهره برداری برسد.
اوجی در زمینه تأمین سرمایه واحدهای پتروپالایشی اظهار 
کرد: چند الگو از جمله ظرفیت صندوق توســعه ملی، استفاده 
از تســهیلات بانکی، اوراق مشــارکت، مشــارکت مردم در 
قالب صندوق پروژه، اســتفاده از تهاتر نفت و استفاده از توان 
سرمایه گذاران خارجی به ویژه کشورهای همسو از جمله راه های 

تأمین مالی این پروژه هاست.
ورود جدی به ساخت پارک های زنجیره ارزش 

صنایع تکمیلی پتروشیمی
وی با اشــاره به اینکه نباید خام فروشی را تنها در قالب نفت 
خــام و میعانات گازی در نظر گرفــت، تصریح کرد: صادرات 
محصولات پتروشیمی نیز تا حدودی نیمه خام فروشی است. 
به تقریب از محصولات پتروشــیمی که تولید می شود حدود 
۳۰ درصد آن در کشــور از سوی صنایع استفاده و نزدیک به 

۷۰ درصد این محصولات صادر می شود.
وزیر نفت با تأکید بر اینکه یکی از اهداف و برنامه های بنده 
که به دولت و مجلس شورای اسلامی ارائه کردم، بحث ورود 
جدی به زنجیره ارزش است، گفت: از آنجا که این موضوع در 
کشور متولی نداشته، متأسفانه بیشتر سرمایه گذاری ها در صنعت 

پتروشیمی در بخش صنایع مادر بوده است.
اوجی ادامه داد: امیدواریم با مشوق های مدنظر و سازوکارهایی 
که در حال انجام است، زنجیره ارزش نیز توسعه یابد. پیشنهاد 
بنده به معاون اول رئیس جمهوری و وزیر صمت )صنعت، معدن 
و تجــارت( در این باره چنین بود که باید در دولت کارگروهی 
متشــکل از وزارتخانه های نفت )حوزه پتروشیمی(، صمت و 
کشور شــکل گیرد تا به صورت جدی وارد پارک های زنجیره 
ارزش صنایع تکمیلی پتروشیمی شــویم. کارکرد این نوع از 
پارک ها شبیه شهرک های صنعتی است که در بیشتر استان ها 

اما در سطح محدودتر راه اندازی شده است.
وی افزود: در حقیقت هرکدام از این پارک های زنجیره تکمیلی 
پتروشیمی با سرمایه گذاری جانبی انجام می شود که می تواند 
۱۵تا ۲۰ واحد صنعتی در حوزه های مختلف اعم از حوزه مسکن، 

خودرو، نظامی و حتی بهداشت و درمان را شامل شود.

وزیر نفت گفت: اگر شــما بخواهید بــرای نمونه یک واحد 
پتروشیمی یک میلیون ۶۵۰ هزار تنی اوره آمونیاک یا واحدی 
۴۵۰ هــزار تنی برای تولید پلی پروپیلــن راه اندازی کنید باید 
۷۰۰ میلیون تا یک میلیارد دلار هزینه کنید، حال آنکه در زنجیره 
متانول، واحدهای پلی پروپیلنی یا پلی اتیلنی با ۵۰ تا ۶۰ میلیون 
دلار سرمایه گذاری راه اندازی می شوند و همان طور که پیش تر 
هم اشاره کردم ۱۵ تا ۲۰ واحد صنعتی می تواند در حوزه های 

مختلف محصول تولید کند.
اوجی افزود: از طرفی قانون برای ورود شــرکت مادر صنایع 
پتروشیمی به این مسئله سازوکارهایی خوب را در نظر گرفته 
است، به گونه ای که در بخش خوراک به آنها تخفیف لازم داده 
می شود و امیدوارم این موضوع به طور جدی دنبال شود و نتایج 

اثربخشی هم به همراه داشته باشد.
وی تصریح کرد: همان طور که پیش تر اشاره کردم تنها متولی 
این مسئله وزارت نفت نیست و باید در قالب کارگروهی متشکل 
از وزارتخانه های نفت، صمت و کشور و بیشتر در مناطق محروم 

و کم برخوردار پیگیری شود.
وزیر نفت ادامه داد: راه اندازی پارک های زنجیره ارزش صنایع 
تکمیلی پتروشیمی به دانش فنی چندانی نیاز ندارد، ضمن اینکه 
اشتغال زایی و ارزش افزوده بسیار بالایی را هم به همراه خواهد 
داشــت و مضاف بر آن خوراک مورد نیاز هم به اندازه کافی در 

کشور موجود است.
اوجــی با بیان اینکه نباید تنها بــه دنبال فروش نفت خام و 
میعانات باشیم و برای جلوگیری از خام فروشی باید زنجیره ارزش 
را توسعه دهیم و تکمیل کنیم، گفت: مطالعات خوبی در شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی برای راه اندازی این پارک ها انجام شده 
است و بیش از ۷۰۰ بخش پایین دستی بررسی و مطالعه شده 

که این جزو اولویت های کاری وزارت نفت خواهد بود.
بهره مندی از مدیران توانمند و فسادستیز

وی بیان کرد: یکی از اهداف دولت و وزیران کابینه سیزدهم 
و عهدی که در نخستین نشست هیئت دولت بسته شد مبارزه 
جدی با فساد است که به  زعم بنده استفاده از نیروهای سالم و 
مدیران کارآمد از عوامل مهم مبارزه با فساد تلقی می شود که 
خوشــبختانه صنعت نفت از این دست نیروهای خدوم چه در 

بخش مدیریتی و چه در سطح کارشناسی کم ندارد.
وزیر نفت یادآور شــد: یکی از اولویت های کاری وزارت نفت 
به کارگیری نیروهای کارآمد، فسادستیز و توانمند است که بنده 
بارها بر این مسئله تأکید داشته ام و شناسایی های لازم هم در 
بدنه وزارت نفت انجام شده است و در آینده ای نزدیک از وجود 

این دست از مدیران متخصص بهره مند می شویم.
اوجی تصریح کرد: گلوگاه ها و مسائلی که در آنها شائبه فساد 
وجود دارد را در وزارت نفت شناسایی کرده ایم و بیشتر این بحث 
در زمینه قراردادها و واگذاری کارها به بخش های پیمانکاری 
دیده شده است که تدابیر کارشناسانه برای این رفع آن اندیشیده 
می شود و در حوزه خرید کالا، بعضی از سازندگان داخلی بارها 
تماس داشتند و گلایه مند بودند از اینکه چرا کالاهایی که گاه در 
داخل ساخته می شود، وارد می کنیم، بنده معتقدم به این مسئله 
نیز باید به عنوان نوعی از فساد نگریست و راهکارهای لازم برای 

برون رفت از آن را به کار گرفت.
وی ادامه داد: بنده در حوزه های مختلف وزارت نفت از جمله 
بخش پیمانکاری کار کردم و به بحث گلوگاه ها و مسائلی که 
فســاد در آن رقم می خورد آشنایی کافی دارم، بنابراین ایجاد 
سامانه هایی برای رصد برگزاری مناقصه ها، قراردادها و خریدها 
می تواند در این مسیر راهگشا باشــد، زیرا حدود ۶۵ درصد از 
هزینه های یک پروژه متعلق به خرید کالاست که بنده از همین 
تریبون به مردم عزیز قول می دهم با استفاده از توان نیروهای 

کارآمد و مدیران سلامت به طور جد با مقوله فساد مبارزه کنم.
حمایت از سازندگان داخلی و دانش بنیان ها

وزیر نفت بر ضرورت استفاده از توان سازندگان ایرانی تأکید و 
از آن به عنوان یکی از شعارها و برنامه های اولویت دار وزارت نفت 
یاد کرد و افزود: یادم هســت اوایل دهه ۸۰ زمانی که در حوزه 
بالادست به عنوان مدیر، مسئولیت داشتم، ۶۰ تا ۷۰ درصد از 
کالاهای مورد نیاز پروژه های نفتی وارداتی بود که خوشبختانه 
به دلیل تحریم ها شاهد افزایش توان ساخت داخل هستیم، به 
 نحوی  که ۶۰ تا ۶۵ درصد کالاها به همت سازندگان داخلی 

تأمین می شود.
وی یکی از مهم ترین راه های کاهش هزینه ها را استفاده از 
توان ساخت داخل دانســت و گفت: ظرفیت قابل توجهی در 
سازندگان داخلی به ویژه شرکت های دانش بنیان وجود دارد که 

بی شک از این شرکت ها حمایت خواهیم کرد.
وزیر نفت ادامه داد: در زمانی که به عنوان مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران فعالیت می کردم ایده ای را طرح ریزی کردیم که 
نتایج خوبی هم به همراه داشت. سازندگان مختلف در زمینه 
تولید کالاهای پرمصرف را به صورت کنسرسیوم تجمیع و با 
آنها قراردادی پنج ساله برای تضمین خرید کالاهایشان امضا 
کردیم و این مسئله سبب شد سرمایه گذاران با خیال راحت در 
پروژه های گازی سرمایه گذاری کنند، حال درصدد هستیم این 

فعالیت را احیا کنیم.
از نفت نباید به عنوان ابزار سیاسی استفاده کرد

اوجی درباره بیستمین نشست وزارتی تولیدکنندگان عضو و 
غیرعضو سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( موسوم به 
اوپک پلاس، گفت: بیستمین نشست وزارتی این ائتلاف برگزار 
شــد که در ابتدا رؤسای نشست و رئیس اوپک انتصاب بنده 
به عنوان وزیر نفت را تبریک گفتند و بنده هم سخنرانی کوتاهی 
داشتم، ما با رویکرد اوپک برای تثبیت بازار نفت همراه خواهیم 

بود و از توافقنامه همکاری اوپک و غیراوپک حمایت می کنیم.
وی در پایان با تأکید بر اینکه به محض برگشــت تحریم ها 
هیچ گونه محدودیتی در تولید نفت خام نخواهیم داشت، اظهار 
کــرد: تأکید ما بر این مبنا بود که با لغو تحریم ها، همه توان و 
ظرفیت را برای افزایش تولید به کار می گیریم و رئیس نشست 
هم بر این موضوع صحه گذاشت، اما باید این نکته را یادآور شوم 
که از نفت نباید به عنوان ابزار سیاسی بهره گرفت، زیرا سرانجام 

این بازار نفت است که ضربه می خورد.

وزیر نفت:

امیدوارم زمستان بدون چالشی را سپری کنیم

به گفته نماینده شرکت ملی نفت ایران در 
بورس انرژی اگرچه نفت خام از ابتدای 
امســال در این بورس عرضه شده، اما 
معامله ای برای فروش صورت نگرفته که 
این موضوع به دلیل حجم پایین تقاضا 

است.
عرضه نفت خام با هدف افزایش ســهم بخش 
خصوصی در بازار نفــت و امکان بالا بردن حجم 
صادرات این محصول در شرایط تحریم از سال ۹۸ 

آغاز شد.بر این اساس شیوه نامه مورد نیاز برای عرضه نفت خام و میعانات گازی 
ابلاغ شد، اما به دلیل پیچیده بودن بازار نفت خام و همچنین مدل پرداخت پول، 
بخش خصوصی اقبالی نشان نداد.پاییز سال ۹۸ این شیوه نامه در مواردی اصلاح 
و دوباره ابلاغ شد، اما به جز موارد محدود در اغلب عرضه ها، نفت خام و میعانات 
بدون مشتری ماندند.تیرماه سال ۹۹ هم دوباره شیوه نامه جدید برای عرضه نفت 
بر اســاس بودجه سال ۹۹ ابلاغ شد و با توجه به چند عرضه در بورس انرژی، 
اما بازار نفت خام و میعانات همچنان کســاد است.محدود بودن تولیدکنندگان 
و خریداران نفت خام باعث شــده تا این بازار پیچیدگی بیشتری نسبت به بازار 
فرآورده های نفتی داشته باشد. در این میان بی تجربه بودن بخش خصوصی در 

این زمینه نیز عدم اقبال به خریدنفت خام از بورس را دامن زده است.
در این زمینه امیرحسین تبیانیان، نماینده شرکت ملی نفت ایران در بورس انرژی 

با اشاره به اینکه عرضه نفت خام و میعانات گازی 
برای حفظ رگولاتوری در بورس انرژی همچنان 
انجام می شــود، گفت: از ابتدای امسال تا کنون 
بــه دلیل حجم پایین تقاضا برای نفت خام، هیچ 

محموله نفتی در بورس انرژی فروش نرفته است.
وی ادامه داد: عدم استقبال از عرضه نفت خام در 
حالی اســت که متقاضی برای فرآورده های نفتی 
بیشتر است و تقریبا تمام عرضه های فرآورده های 
نفتی دریایی با فروش همراه بوده اســت.تبیانیان 
افــزود: به صورت کلی برای عرضه نفت خــام و فرآورده های نفتی در بورس 
محدودیت نداریم تعامل لازم وجود دارد.به گفته نماینده شرکت ملی نفت ایران در 
بورس انرژی، امسال مهمترین محصولی که عرضه کرده ایم، نفت کوره بود که 

در محموله های مختلف عرضه و معامله شده است.
وی با بیان اینکه در تیر و مرداد ماه به دلیل تامین نیاز داخلی، عرضه فرآورده های 
نفتی کاهش داشت، گفت: معاملات دوباره از سر گرفته شده و در آخرین عرضه 

که انجام شد، ۱۰ هزار تن نفت کوره عرضه شد و به فروش رسید.
طبق قانون بودجه سال ۹۸، دهم اردیبهشت همان سال بود که شیوه نامه عرضه 
نفت خام در بورس ابلاغ شد تا بر آن اساس، نفت خام سبک و سنگین و میعانات 
گازی برای فروش به بخش خصوصی داخلی و خارجی عرضه شده و این افراد، 

نفت خریداری شده را به مشتریان خارجی برسانند.

مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایران گفت: طی ۶ ماه امســال نسبت به 
سال گذشته توانســتیم ۹۵ درصد برق 

صنایع سیمان را تامین کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران، مصطفی رجبی مشــهدی افزود: برق 
صنایع ســیمان در طی مدت ۶ ماه نخست امسال 
قطع نشد اما محدودیت هایی را در این بخش شاهد 
بودیــم.وی ادامه داد: طی جلســه ای که در وزات 

صمت با حضور نمایندگان انجمن بخش سیمان برگزار شد دغدغه هایی را در 
خصوص تامین برق به صورت پیوسته مطرح کردند که تصمیم های بسیار خوبی 
اتخاذ وقرار شد برق مصرفی این صنایع تامین شود.رجبی مشهدی در خصوص 
محدودیت ها گفت: محدودیت های ما از ساعت ۲۴ تا ۱۰ صبح کاملا برطرف 
شده یعنی بدون محدودیت برق کارخانجات سیمان را در این ساعات تامین می 
کنیم.وی ادامه داد: در ساعت های بعد هم پروتکل هایی را داریم که تقریبا حدود 
۳۰ تا ۶۰درصد برق بخش های مختلف رامی توانیم تامین کنیم.مدیرعامل شرکت 
مدیریت شبکه برق گفت: امیدواریم که از اول مهر ماه محدودیت ها در بخش 
سیمان کاملا برداشته شــود و تامین برق در صنعت سیمان به روال قبل شود.

مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: تعرفه مشترکان پر مصرف ۱۶ 
درصد بیشتر از مشترکان خوش مصرف محاسبه می شود.مصطفی رجبی مشهدی 

افزود: هر ســال بر اساس مصوبه هیات وزیران در 
ابتدای اردیبهشــت ماه هفــت درصد قیمت برق 
افزایش پیدا می کند و برای مشترکان پرمصرف که 
۱۴ درصد مشترکان را تشکیل می دهند، ۱۶ درصد 
به مبلغ برق آن ها اضافه می شــود یعنی در کل به 
رقم صورتحســاب مشترکان پرمصرف ۲۳ درصد 
اضافه می شــود.وی ادامه داد: البته مصرف مازاد بر 
دو برابر الگوی هر منطقه، با متوسط نرخ خرید برق 
از نیروگاه تجدیدپذیر محاسبه می شود که ۸۰۰ هزار 
مشترک برابر ۲.۶ درصد مشترکان خانگی مشمول این تعرفه می شوند.سخنگوی 
صنعت برق اظهار داشت: با توجه به اینکه امسال نسبت به سال گذشته گرمای 
هوا بیشتر بود، میزان و مدت استفاده از وسایل سرمایشی هم بیشتر شده است و 
چون تعرفه ها پلکانی است به ازای هر ۱۰۰ کیلووات ساعت افزایش برق، تعرفه 
برق هم افزایش می یابد.وی افزود: از ۳۰ میلیون مشترکین خانگی، ۸۰۰ هزار نفر 
مشترک خیلی پرمصرف هستند و باید میزان مصرف مازاد بر ۶۰۰ کیلووات ساعت 
را با قیمت متوسط خرید تضمیمنی برق از نیروگاه های تجدید پذیر پرداخت کنند.

سخنگوی صنعت برق تصریح کرد: امسال مبلغ مازاد برق برای مشترکانی که دو 
برابر الگوی منطقه، مصرف داشتند، برابر متوسط خرید تضمینی برق از نیروگاه 
تجدیدپذیر محاسبه می شود یعنی تعرفه برق آنها به ازای هر یک کیلووات ساعت، 

۸۰۰ تومان محاسبه می شود.

افزایش 16 درصدی تعرفه مشترکان پر مصرف برقچرا نفت خام در بورس مشتری ندارد؟
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